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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Kozma Ákos, alapvető jogok biztosa 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Az egészségügyi ellátáshoz való hozzáférés 
korlátozásáról" 

Tisztelt Biztos Úr!

Birtokomba jutott az a kórházi körlevél, ami alapján az egészségügyi intézmények június 1-jétől 
kötelesek önköltséges PCR-teszteket kérni azoktól a betegektől, akik elektív beavatkozásra vagy 
rehabilitációs ellátásra jelentkeznek.

A tesztelési eljárásrendet tartalmazó levél többek között az emberi erőforrások miniszterének a 
rehabilitációs ellátások és az elektív beavatkozások újraindításáról szóló 10/2021 (V.06.) számú 
egyedi utasítására hivatkozik, amely szerint május 13-tól „az egészségügyi intézménybe a 
rehabilitációs ellátások és elektív beavatkozásra jelentkező betegek felvételének feltétele, hogy az 
egészségügyi állapotból adódó egyéb kontraindikáció nem áll fenn és érvényes védettségi 
igazolvánnyal rendelkeznek, vagy védettségi igazolvánnyal nem rendelkeznek, de a tervezett 
beavatkozást megelőző 48 órán belüli negatív SARS-CoV-2 PCR teszt eredménnyel és a műtét 
napján végzett negatív Antigén gyorsteszttel rendelkeznek.” A június 2-i körlevél szerint „a jelenleg 
érvényben lévő NNK utasítás alapján a jelenleg védettségi igazolvánnyal nem rendelkezők esetében
a PCR teszt térítésköteles.” A védettségi igazolvánnyal nem rendelkezők körét nem specifikálja az 
utasítás, ide tartoznak, akik még nem jutottak oltáshoz, nem regisztráltak az online felületen, 
egészségi állapotuk miatt átmenetileg vagy tartósan nem olthatók (például a várandós nők a 
terhesség bizonyos szakaszaiban, egyes krónikus betegséggel élők, vagy az oltóanyag egyes 
komponenseire allergiás személyek), de a gyerekek is.

Ön korábbi kérdésemre adott válaszában azt írta, "egyetértek Önnel abban, hogy a jelzett probléma 
valóban érintheti az egészségügyi ellátásokhoz való hozzáférés kérdését, és így nem egyszerű 
finanszírozási, hanem alapjogi problémaként azonosítható. A társadalombiztosítás által 



finanszírozott egészségügyi ellátások védettségi igazolványhoz kötése önmagában olyan kérdés, 
hogy a felmerülő alkotmányossági aggályok e tárgyban külön vizsgálat indítását tehetik 
szükségessé." Azóta megtudhattuk, hogy a kormány jogszabályalkotás nélkül, az érintettek számára 
nem megismerhető módon vezette be a műtét előtti önköltséges tesztelést a védettségi 
igazolvánnyal nem rendelkezők esetében, sőt, egy hozzám eljutott állampolgári panasz szerint 
nemcsak az elektív műtéteket és rehabilitációs beavatkozásokat, de egyéb orvosi kezeléseket és a 
kezelések igénybe vétele céljából történő kórházi belépést is fizetős tesztek meglététől tették 
függővé. Ez azt jelenti, hogy jóval szélesebb körben tették kvázi fizetőssé az egyébként tb-
finanszírozott egészségügyi ellátáshoz való hozzáférést azok számára, akik még nem oltatták be 
magukat, vagy valamilyen okból nem olthatók.

Jelenleg a magyar lakosság 54 százaléka kapta meg az első oltását, és a betegségen átesettekkel 
együtt kb. 70 százalékra tehető a védettség társadalmi szinten. Tudjuk, hogy ennél magasabb 
átoltottságra van szükség a társadalmi immunitás kialakulásához, ehhez képest ma a miniszterelnök 
reggeli rádióinterjújában azt mondta, a kormány a tömeges oltásról átáll a készenléti oltásra, ami 
azzal jár, hogy a jelenleginél jóval kevesebb oltóponton lesz elérhető az oltás. Ez megint csak éppen
azokat a hátrányos helyzetű csoportokat sújthatja, akik körében nagyon alacsony az oltási 
hajlandóság, terjednek az álhírek, nem érte el őket a kormány oltási kampánya, technikai feltételek 
hiányában nem tudtak online regisztrálni az oltásra, vagy nem volt pénzük az oltópontra való 
eljutásra. Ők még inkább eleshetnek az egészségügyi ellátástól, ami egészségi állapotuk további 
romlásához vezethet.

Az olyan alapvető szolgáltatások, mint a tb-finanszírozott egészségügyi ellátás — beleértve a nem 
sürgősségi, hanem halasztható beavatkozásokat — esetében az államnak egyenlő hozzáférést kell 
biztosítania a beoltott és a be nem oltott állampolgárok számára, egyenlő hozzáérést pedig ingyenes 
teszteléssel tud biztosítani. A fizetős tesztekkel az állam gyakorlatilag csökkenti az egészségügyi 
ellátáshoz való hozzáférését azoknak, akik nem oltatták be magukat, és ez különösen igaz azokra a 
hátrányos helyzetű csoportokra, akiknek nem áll módjában kifizetni a tesztek árát.

Álláspontom szerint az egészségügyi ellátáshoz való hozzáférést korlátozó feltételek alaptörvény-
ellenes módon, nem jogszabályi formában kerültek bevezetésre, ezzel megsértették az 
Alaptörvényben foglalt jogállamiság és az ehhez kapcsolódó jogbiztonság követelményét. Ezen 
túlmenően a széles ellátási kört érintő korlátozások anyagi feltételektől tették függővé a védettségi 
igazolvánnyal nem rendelkezők egészségügyi ellátását, amivel megsértették az egészséghez való 
alkotmányos jogot és a megkülönböztetés tilalmát.

Kérem, szíveskedjen tájékoztatni arról, a fentiekkel összefüggésben tervez-e hivatalból eljárást 
indítani természetes személyek pontosan meg nem határozható, nagyobb csoportját érintő alapjogi 
visszásság kivizsgálására.

Várom válaszát!

Budapest, 2021. június 07.

Tisztelettel,
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Szél Bernadett
országgyűlési képviselő
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